
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

RAVAL, SANTA ROSA i SAFARETJOS  

 

El Full  

del districte 5  

 

Un any al districte  

 

Diverses han estat les millores a les infraestructures de la ciutat. L’ajuntament inverteix anualment 100.000 euros en el 
manteniment de les 91 àrees de jocs infantils, juvenils, esportius i biosaludables, el 90% de les quals són integratives. 
D’aquesta manera tots els ciutadans i ciutadanes podran utilitzar les instal·lacions al marge de la seva condició. El passat juny 
es van instal·lar nous jocs biosaludables al jardí del Balandrau, molt a prop de la Biblioteca de Can Peixauet. Aquests jocs estan 
pensats perquè siguin utilitzats per nens i nenes de 13 anys en endavant.  
Al novembre de 2015 va finalitzar l’enderroc del pavelló A de l’antic Hospital de l’Esperit Sant, en desús des de l’any 2007.  
Resta en peu la façana principal, catalogada com a patrimoni de Santa Coloma de Gramenet. Les obres formen part del pla per 
rehabilitar el terreny i dotar-lo de nous usos socials. 
Als carrers Andreu Vidal i Sant Joan (el tram que va d’Andreu Vidal a la Salzereda) es va renovar l’asfaltat, el qual s’havia 
deteriorat pel pas del temps i la circulació continuada de vehicles. 
Es van habilitar quinze passos adaptats al carrer Mossèn Jacint Verdaguer per tal de facilitar els desplaçaments dels ciutadans 
que necessiten cadira de rodes, persones que van carregades amb el carret de la compra o que porten cotxet de nadons, entre 
d’altres. Actualment, el 90% dels carrers de Santa Coloma disposen de passos d’aquestes característiques.  
La Fundació Privada Integramenet és una entitat sense ànim de lucre, ubicada al barri del Raval de Santa Coloma de 
Gramenet. Des dels seus inicis l’entitat ha tingut com a finalitat primera l’acollida, l’orientació i la integració de les persones 
amb risc d’exclusió social. Desprès de 14 anys l’espai per a poder realitzar les activitats es va quedar petit, així que al 
novembre de 2015 la fundació es traslladà a una nova seu, encara al barri del Raval, però ara a la Plaça de les Cultures 6.  
Un any més el districte del Raval, Santa Rosa i Safaretjos va mostrar la seva activitat veïnal. L’edició 2015 de la mostra 
«Ravaleando» es va realitzar al jardí de Can Balandrau. Organitzat per l’Associació de Veïns, les entitats del Raval es varen 
agrupar per mostrar els seus treballs més recents com ara manualitats, productes d’artesania i figures nadalenques. Tallers i 
actuacions arrelades a la cultura tradicional van confluir per expressar la vitalitat del barri. 
Els patis són espais de convivència que funcionen des del 2012 i és una de les accions incloses al Pla d’acció municipal (PAM), 
amb l’objectiu de mantenir una escola pública de qualitat i aconseguir més igualtat i cohesió social. Els patis de les escoles 
esdevenen espais de trobada i convivència de les famílies, i es porten a terme gràcies als plans d’ocupació que gestiona 
Grameimpuls. Els monitors es van encarregar de la dinamització i l’organització d’activitats, tallers i jocs per a infants entre 5 i 
16 anys. L’any passat, els patis oberts van registrar una bona participació de gairebé 2.000 persones. 

 

 

Edita 

Direcció de Regidories de Districte. 

Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet. 

Telèfon: 93 466 40 57 

participacio@gramenet.cat 

L’EDUSI AL BARRI 

Santa Coloma de Gramenet rebrà 15 milions 
d’euros de la Unió Europea després de 
presentar al fons europeu de l’Estratègia de 
Desenvolupament Urbà Sostenible i Integrat 
(EDUSI), una àmplia proposta per remodelar 
diferents espais públics i equipaments de la 
ciutat. Aquesta concessió econòmica és un ajut 
molt important per a l’Ajuntament ja que pot 
tirar endavant tot un seguit de projectes  
bàsics per a la millora del municipi com la Pinta 
Verda, el Pla de mobilitat i la reurbanització de 
carrers  entre d’altres. Tots aquests projectes 
han comptat amb la participació del veïnat. 

 
DISTRICTE 5 

Ciutat sostenible. Rehabilitació del Pavelló B 
de l’Hospital de l’Esperit Sant. Urbanització de 
la Avinguda dels Banús. Urbanització Bruc 1 
tram Valentí Escalas-Mas Marí (inclou escales 
mecàniques) Urbanització Bruc 2 tram 
Pirineus-Circunval·lació (inclou escales 
mecàniques). Recolzament per a la gestió de la 
rehabilitació d'ACR: Oficina de Rehabilitació i 
Habitatge (Serveis tècnics i gestió 
comunitària). 
Ciutat saludable. Promoure mesures del ‘Plan 
de Mejora de la Calidad del Aire’ 
Ciutat inclusiva. Promoure la inclusió social, 
l’ocupació i la convivència amb iniciatives 
destinades a resoldre carències bàsiques 
(alimentació, roba…) de la població amb més 
dificultats, projectes d’acompanyament a 
nens/es de 3 a 12 anys i famílies  per 
promoure l’èxit escolar, accions d’orientació, 
formació i intermediació per afavorir la 
inclusió laboral.  
Ciutat intel·ligent. Millorar de l’ús i la qualitat 
de les tecnologies de la informació i el seu 
accés a través d’actuacions en l’administració 
electrònica (tràmits online, tele-assistència per 
a col·lectius específics, aplicacions mòbils per a 
l’activitat turística…) i Smart Cities 
(sensorització contenidors, reg intel·ligent, 
gestió integral de l’aparcament, millora de la 
informació digital del transport públic, centre 
de control de seguretat i emergències…).  
 
 
 

 

 

 

 

Pressupostos al servei de la ciutadania 

El districte V, conformat pels barris de Santa Rosa, Raval i Safaretjos, podria considerar-se com un dels 
districtes més complexos de la ciutat des del punt de vista urbanístic, social i de convivència. I potser 
per això mateix és un dels barris que s'emporten més esforços per tal de millorar-lo. Si fa uns anys amb 
el projecte Urban vam aconseguir importants progressos urbanístics i socials, ara s'obre una nova 
etapa que omple d'il·lusió les perspectives per als barris que el conformen. Es tracta del finançament a 
través del Projecte Europeu EDUSI, que juntament amb els ajuts que rebrem d'altres institucions, ens 
permetran que ben aviat es facin realitat les millores previstes i anunciades al nostre programa 
electoral. Millores, per altra banda, que responen a demandes veïnals de fa temps, com ara la 
urbanització de l'avinguda Banús, la construcció d'escales automàtiques al passatge Xiprer i la 
finalització de la urbanització del carrer Sardana. També l'obertura de l'avinguda Sanatori i l’ordenació 
de la zona de l’antic restaurant Molinet. Millores en la mobilitat, amb la implantació progressiva de 
passos per a vianants, i actuacions per promoure la inclusió social, l'ocupació i la convivència. En 
aquest sentit, serà molt important la remodelació del pavelló B de l'antic Hospital de l'Esperit Sant, que 
es convertirà en un espai de referència per a la formació ocupacional en tot l'àmbit del Besòs. Són 
projectes estratègics per al districte que, juntament amb la resta d'actuacions que es duran a terme a 
tota la ciutat, ens permetran fer de Santa Coloma una ciutat més amable, integradora i generadora 
d'oportunitats per a tothom. Des del govern municipal i des de la regidoria del districte a on ens 
trobareu cada dimecres, sempre al costat dels moviments veïnals, de les entitats i dels veïns i veïnes, 
continuarem treballant amb força i il·lusió per millorar la convivència i el benestar de tots i totes. Ens 
veiem a la seu del districte o pels carrers del barri. 
 

 

Lídia Montero Cos 

Regidora del districte 5 

 
LA “TABLET” AL TAULELL 

El passat 11 de novembre va començar 

l’activitat “La tablet al taulell” dins de la 

campanya “Cap a una Moneda Local. Posa-li 

nom!”. Els regidors i regidores del districte 5, 

acompanyats de tècnics municipals, van visitar 

establiments dels seus districtes per explicar 

als i a les comerciants els avantatges de la 

utilització de la moneda local. 

 

 

 

 

http://www.gramenet.cat/temes/participacio/districtes/districte-5/


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

El Full del districte 5 

Carmen Arana 

“És enriquidor estar a l’escolta dels 

veïns i veïnes” 
La Carmen Arana, és regidora del districte 5, ponent de Moviments Socials i Entitats Ciutadanes. S’estima la 

riquesa en multiculturalitat, les entitats, els moviments socials, els i les artistes locals que té la ciutat. També 

va ser una de les fundadores de l’associació TEMYQUE (Tengo Esclerosis Múltiple y Qué) una entitat dedicada 

a persones amb esclerosi múltiple. 

 
Quina valoració feu dels primers mesos  

de treball al capdavant de la vostra 

regidoria de districte? 

Faig una valoració molt positiva. Aquests 

mesos m’han permès conèixer més a 

fons els tres barris del districte i, allò que 

és més important, les persones que hi 

viuen i treballen cada dia. Parlar amb ells 

i elles per escoltar les seves idees, 

peticions i suggerencies ha estat molt 

enriquidor i li dona sentit a la feina de la 

Regidoria de Districte 

Quines són les principals peticions que 

us ha fet arribar la ciutadania del vostre 

districte en aquest període de temps? 

Doncs majorment temes relacionats 

amb via pública, seguretat ciutadana, 

incivisme, sol·licitud d’espais per 

realitzar activitats. Cada districte té les 

seves particularitats i el cinquè ha sigut 

un dels districtes més castigats per la 

crisi el que l’ha portat a perdre negocis, 

que marxin unes famílies i arribin 

altres,... i tot plegat fa que una de les 

peticions i on s’està incidint és en 

treballar la convivència. 

Què és o quines qüestions són 

prioritàries per a la vostra regidoria de 

districte ara mateix? 

Crec que es general però particularment 

reforçar el teixit associatiu, cosa que ja 

s’ha començat a fer, millorar l’incivisme: 

que les persones es sentin seu el barri i 

el cuidin i el respectin per fer una 

convivència més amable. També seria 

trobar un espai per a un grup de veïns i 

veïnes que ens ho estan demanant. 

El sentiment de pertinença a un barri 

està força arrelat entre la ciutadania 

colomenca, passa el mateix amb 

l’arrelament al districte? O s’ha de fer 

encara un cert treball pedagògic des de 

les regidories? 

Efectivament hi ha un fort sentiment de 

barri però no de Districte i si que 

hauríem de treballar des de la Regidoria 

de districte per reforçar això. Hem 

començat ara donant visió a les xarxes i 

s’hauria de reforçar, potser, amb 

trobades de tots tres barris per fer 

xerrades de inquietuds comunes per 

exemple. 

 Les diferències entre els sis districtes 

són evidents però,  poden treballar 

conjuntament les sis regidories de la 

ciutat en algun tema en concret? 

I tant, estic convençuda, cada Districte té 

la seva individualitat però tots 

comparteixen la mateixa ciutat i això ja 

és un gran punt de partida. Una cosa que 

ja es treballa conjuntament entre els 

barris dels diferents districtes son les 

Festes dels Barris. 

“Crec que la 

prioritat és 

potenciar el 

civisme, que les 

persones sentin seu 

el barri, el cuidin i 

el respectin per fer 

una convivència 

més amable” 

 

Espai FAVGRAM  
 

Favgram es la Federación de Asociaciones de vecinos de Santa Coloma de 

Gramenet, funcionando como tal desde 1994. Actualmente tenemos 

nuestra sede en Rambla de Fondo 14, con servicio de asistencia presencial 

los lunes, miércoles y viernes de 17.30 a 20.30h en nuestra sede. Otras  

formas de contactar es por teléfono: 93 392 92 45 y por correo 

electrónico: favgram@gmail.com, también estamos en Twitter y en 

Facebook. 

Somos una entidad de segundo grado que la forman actualmente 14 de 

las asociaciones de vecinos y vecinas de nuestra ciudad, dejando la puerta 

abierta a las AAVV que no forman parte de la Federación para unirse en el 

momento que lo crean oportuno, y que el barrio que actualmente no 

dispone de AAVV pueda contar con una, Riera Alta. 

Cada AAVV intenta trabajar en su territorio, en su barrio, los temas que les 

atañen individualmente, todo tipo de temas relacionados con el día a día 

de sus vecinos y vecinas. La Federación de Asociaciones de Vecinos 

intenta trabajar los mismos temas pero a nivel ciudad. Por ejemplo a 

petición nuestra se inicia un periodo de sesiones informativas en  los 

distritos desde el Ayuntamiento para informar de los presupuestos y 

como participar y hacer alegaciones. En breves fechas  plantearemos 

públicamente temas de gran importancia para los vecinos y vecinas de 

Santa Coloma de Gramenet. Trabajar conjuntamente con otras entidades 

y plataformas del territorio es el futuro inmediato del movimiento 

asociativo y así se intentará hacer. 

 

 

 

 

Tomás Fernández 

Presidente FAVGRAM 

 

Els pressupostos als barris 

Després de l’aprovació inicial del pressupost i les ordenances 2017 en el Ple 

d’octubre, l’Ajuntament va organitzar reunions veïnals per recollir propostes a tots 

els districtes, així com un taller específic per a les entitats colomenques. Totes 

aquestes propostes es van debatre en un Fòrum ciutadà, presidit per l’alcaldessa 

Núria Parlon, el passat 21 de novembre i els resultats seran incorporats a l’aprovació 

definitiva del Ple de desembre. Tota la informació sobre els pressupostos 2017 es pot 

consultar a la web de l’Ajuntament www.gramenet.cat i clicant a l’apartat “Sessions 

informatives del pressupost”. 

 

 

 

 

 

Avinguda Generalitat, 112    c/e. districte1@gramenet.cat 
Telèfon- 93 462 40 82     www.gramenet.cat/districtes 

Oficina d’Atenció del Districte 5 
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